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سبك نگرش

تلويزيون را باز مي كن�ي و مي بيني همه 
خبرها با متأسفانه شروع مي شود. روزنامه 
را ب�از مي كن�ي مي بين�ي روح روزنامه 
متأسفانه است. شبكه هاي اجتماعي هم 
همين طور، مدام به تو القا مي كنند كه آنچه 
در اطراف تو مي گذرد همه با متأس�فانه 
شروع مي شود، انگار نه انگار كه در همين 
دور و ب�ر خودم�ان آدم هاي�ي بوده اند و 
هس�تند كه زندگي خود را وقف ديگران 
كرده اند. كارآفرين هاي خيّري هس�تند 
كه مي روند در دورافتاده ترين نقاط كشور 
خدمات بهداش�تي و آموزشي مي دهند

 حسن فرامرزي
قاعده نانوشته اي در خبر وجود دارد كه خبر يعني 
چالش، هر جا گرهي مي افتد مي ش�ود خبر، مثلًا 
قاعده اين اس�ت كه آدمي در كنار آدمي به صلح 
زندگي كند اما اين خبر نيس�ت اما وقتي كسي، 
كسي را مي كشد و از بين مي برد اين مي شود خبر. 
قاعده اين است كه قطارها راه بيفتند و به مقصد 
برس�ند اما وقتي قطاري در راه مي ماند مي شود 
خبر. قاعده اين اس�ت كه هواپيماه�ا وقتي بلند 
مي شوند دوباره بنشينند اما هواپيمايي كه بلند 
شود و ننش�يند يعني از صفحه رادار حذف شود، 

اين مي شود خبر. 
قاعده اي وجود دارد ك�ه خبر يعني بخش تاريك 
زندگ�ي و وجود انس�ان. حالا اين بخ�ش تاريك 
زندگي مي تواند در حوادثي كه روي مي دهد، باشد 
يا در چالش هاي اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي. 
هميشه البته اين طور نيست كه شما وقتي صفحه 
حوادث يك روزنامه را مي بيني�د از صدر تا ذيل 
فقط از قت�ل و اعدام و تصادف و تجاوز و س�رقت 
بشنويد، گاهي حوادث خوشايندي هم هست اما 
عملًا زير وزن رخدادهاي منف�ي و تاريك فضاي 

زيادي را اشغال نمي كند. 
حالا س�ؤال اي�ن اس�ت، اگ�ر م�ا در زندگي مان 
بچرخي�م و آن انرژي و ت�وان و س�رمايه گذاري 
كه روي خبره�اي ناخوش ص�رف مي كنيم روي 
خبرهاي خوش خرج كنيم آيا اتفاق بي شرمانه و 

بدي خواهد افتاد؟ 
   

 مثلًا به جاي طلاق درباره ازدواج بگوييم
فرض كنيد يك روزنامه نگار عادت دارد و از سر عادت، 
طلاق را سوژه خود كرده و هر روز مثلًا مي رود با كساني 
كه زندگي شان از هم پاشيده و طلاق گرفته اند صحبت 
مي كند. اين به خودي خود كار بدي نيس��ت و مثلًا ما 
كه مي خواهيم زندگي مش��ترك مان دوام داشته باشد 
به حكم »ادب از كه آموخت��ي؟ از بي ادبان« مي توانيم 
از طلاق گرفته ه��ا هم درس و ادب زندگي مش��ترك را 
ياد بگيريم اما آيا واقعاً هميشه نياز است كه ما ادب را از 
بي ادبان ياد بگيريم؟ آيا مثلًا برويم و ادب را از آداب دانان 
و مؤدبان ياد بگيريم اتفاق بد و غي��ر قابل دفاعي روي 
خواهد داد؟ مثلًا من روزنامه نگار همان اهميت و وزني 
كه به زوج طلاق گرفته مي ده��م نصف آن اهميت را به 
زوجي بدهم كه في المثل 40 سال كنار هم خوب زندگي 
كرده اند. يعني آن س��رمايه گذاري و وقتي كه من براي 
جست وجوي زوج هايي كه از هم طلاق گرفته اند صرف 
مي كنم چرا همان س��رمايه گذاري ص��رف پيدا كردن 
زوجي نش��ود كه مثلًا نيم قرن است كنار هم با خوشي 
زندگي كرده اند و زندگي خوبي را تجربه كرده اند؟ من 
مي خواهم از آن زوج طلاق گرفته چه بپرسم؟ مي خواهم 
از آن زوج بپرسم كه چرا زندگي مشترك شما بعد يك 
يا دو يا پنج يا ده س��ال به بن بست رسيد؟ مي خواهم از 
آن دو بپرس��م و آنها بگويند كه آن ش��كاف و زلزله در 
كجاي زندگي مشترك آنها پديدار شد و آنها چه كردند 
كه آن رخنه را رفو كنند و آن شكاف را مرمت كنند اما 
نتوانس��تند و از عهده اش برنيامدن��د. مي خواهم از آنها 
بپرسم تا مثل كساني كه خانه ش��ان بر سرشان ريخته 
به ديگراني كه در مع��رض اين اتفاق هس��تند يا از  آن 

مي ترسند هشدار بدهيم. 
اما پرسش اين است: براي اينكه مهارت زندگي مشترك 
را به ديگران ياد بدهيم چرا از تاريك ترين پنجره به اين 
مهارت نگاه كنيم؟ چه ض��رورت و بايدي براي اين كار 
وجود دارد؟ چرا مس��ئله را اين قدر تلخ و تيره ببينيم؟ 
مثلًا يك بار هم برويم سراغ آدم هايي كه در خانه محكم 
نشس��ته اند. از آنها بپرسيم چطور شد ش��ما توانستيد 
اين بناي محكم را بس��ازيد و در ادامه چطور توانستيد 
اين بنا را همچنان س��رپا و محكم نگه داريد؟ يعني آن 
تعميرات دوره اي چه بود؟ وقتي چيزي در خانه خراب 
مي ش��د چطور متوجه اين خرابي مي ش��ديد؟ چطور 
تعمير مي كرديد؟ آيا خودتان شخصاً تعمير مي كرديد يا 
كارشناسي را مي آورديد تا آن وسيله را تعويض يا تعمير 

كند؟ بازديده��اي دوره اي هم داش��تيد؟ حالا همين 
پرس��ش ها را مي توان در ارتباط با يك رابطه زناشويي 
از يك زوج كه زندگي خوب، س��الم و رضايت بخشي را 
در كنار هم س��پري كرده اند و رابطه آنها در عين حال 
كه عاطفي بوده اما معرف��ت زا و معرفت آفرين هم بوده، 
پرس��يد. در اين صورت هم پيام مي دهيم و هم از وجوه 
روش��ن جامعه حرف مي زني��م، در صورت��ي كه وقتي 
في المثل سراغ بناهاي فرسوده يا فروريخته مي رويم يا 
س��راغ زوج هايي كه زندگي آنها با شكست مواجه شده 
درست اس��ت كه ما به جامعه پيام مي دهيم اما در عين 
حال اين پيام آميخته ب��ه حجم قابل توجهي از تلخي و 
تاريكي مي ش��ود و چه بس��ا همان پيام هم به مقصد و 
منزل خود نرسد چون مثلًا كس��اني كه تصميم دارند 
ازدواج كنند و جوان هايي كه مي خواهند در آينده سراغ 
ازدواج بروند با ديدن حجم قابل توجهي از زوج هايي كه 
زندگي آنها با شكس��ت مواجه شده و نتوانسته اند با هم 
كنار بيايند و راهي براي برون رفت از اختلافات خود پيدا 
كنند ممكن است از ترس شكستِ ازدواج احتمالي شان 
در آينده و تعميم آن مواردي كه در آن مستند يا گزارش 
آمده به همه آدم هاي جامعه نسبت به سرنوشت ازدواج 

خود هم بدبين شوند. 
  با اين خبرها بال و پر خود را قيچي مي كنيم

نكته اي كه چند وقت اس��ت ذهن مرا درگير كرده اين 
است كه چقدر بايد از تلخي ها و تاريكي ها گفت؟ و اساساً 
آيا گفتن مداوم از تاريكي ها مي تواند ما را از تاريكي ها 
بيرون بياورد؟ آيا ما با زايمان هر روزه تاريكي ها و قابلگي 
براي آنها مي توانيم از دس��ت آنها رهايي يابيم؟ درست 
اس��ت كه آدم بايد مراقب دره هاي يك مس��ير باش��د، 
درست اس��ت كه آدم بايد مراقبت كند كه به پرتگاه ها 
كشيده نشود اما صرفاً مراقبت از دره ها و پرتگاه ها ما را 
به منزل نمي رس��اند، آنچه ما را به منزل مي رساند طي 
طريق اس��ت. حال تصور كنيد كه ما مدام از تاريكي ها 
س��خن بگوييم. آيا آرام آرام اين فضاه��اي تاريك ما را 
محاصره نخواهد كرد و ما در جزي��ره اي كه دور تا دور 
ما را خبرهاي بد احاطه كرده گرفتار نخواهيم شد؟ آيا 
وقتي ما مدام خبرهاي بد را ب��ه جامعه پمپاژ مي كنيم 
نمي ش��ود گفت در واق��ع اميد و رگ حي��ات جامعه را 
مي زنيم؟ آيا نمي ش��ود گفت بال و پر خودمان را با اين 
خبرها قيچي مي كنيم؟ ب��ه اين فكر كنيد كه خبرهاي 
اختلاس ها، دزدي ها، س��رقت ها و تجاوزه��ا چقدر در 
رسانه هاي ما منعكس مي شود؟ درست است كه وظيفه 
رس��انه اين اس��ت كه جلوي انحراف ه��اي اجتماعي، 
اقتصادي و سياسي را بگيرد و رس��انه نمي تواند از اين 
حق خود عقب نش��يني كند اما وقتي مثلًا يك نماينده 
مجلس وسط ساعت كاري خود در صحن علني مجلس 
كه چندين س��اعت بوده يك خميازه 10، 15 ثانيه اي 
مي كشد و آن خميازه و آن دهان باز به تمام نقاط كشور 
مخابره مي شود و طوري آن نماينده در آن خميازه فريز 
مي شود كه انگار چهار سال در مجلس كاري جز خميازه 
كشيدن نداشته و نه تنها اين نماينده كه همه نماينده ها 

صبح تا شب در مجلس دارند خميازه مي كشند، مي شود 
گفت رسانه اين جا بيشتر دارد كار شعبده بازي مي كند تا 
رساناي واقعيت هايي كه در جامعه وجود دارد، و بيشتر از 
رخدادها مچ مي گيرد تا دست آنها را بگيرد و به مخاطب 

خود نشان دهد. 
 وقتي همه چيز با متأسفانه شروع مي شود!

موض��وع اين اس��ت كه م��ا گاه��ي از ش��نيدن حجم 
ويران كننده اي از خبرهاي تاريك، احساس استيصال 
و ويراني مي كنيم. تلويزيون را ب��از مي كني و مي بيني 
همه خبرها با متأس��فانه ش��روع مي ش��ود. روزنامه را 
باز مي كن��ي مي بيني روح روزنامه متأس��فانه اس��ت. 
ش��بكه هاي اجتماعي هم همين طور، م��دام به تو القا 
مي كنند كه آنچه در اطراف تو مي گذرد همه با متأسفانه 
ش��روع مي ش��ود، انگار نه انگار كه در همي��ن دور و بر 
خودمان آدم هايي بوده اند و هس��تند ك��ه زندگي خود 
را وقف ديگران كرده اند. كارآفرين هاي خيّري هستند 
كه مي رون��د در دورافتاده ترين نقاط كش��ور خدمات 
بهداشتي و آموزشي مي دهند. انگار نه انگار كه در كنار 
ما جوان هاي خلاق و مبتكري هس��تند كه محصولات 
نوآورانه و فن آورانه مي سازند و مثلًا نياز كشور به فلان 
محصول خارجي را مرتفع مي كنند. ان��گار نه انگار كه 
دور و بر م��ا آدم هايي هس��تند كه به بهتري��ن وجه به 
مسئوليت هاي خود عمل مي كنند اما ما به عنوان رسانه 
و خبرساز صرفاً سراغ كس��اني مي رويم كه وظيفه خود 
در قبال مسئوليت هايش��ان را مخدوش كرده اند. سراغ 
مسئولاني مي رويم كه وظايف خود را فراموش كرده اند 
يا از ميز مس��ئوليت به عنوان يك دام و طعمه استفاده 
مي كنند. در واقع ورود ما به س��احت خبر مثل ورود به 
يك اتاق نسبتاً تاريك است، اين ما هستيم كه تصميم 
مي گيريم كه چه نقاطي از اتاق را روش��ن كنيم و چراغ 

قوه را به چه سمتي بگيريم. اين اتاق، همان جهان ماست 
و رسانه ها هم همان كساني هس��تند كه نورافكن ها يا 
چراغ قوه ها را به دست گرفته اند و تصميم مي گيرند كه 
آن پرتوها و طيف ها به ك��دام يك از زاويه هاي اين اتاق 
تابانده شود و كدام اضلاع و كدام ابعاد روشن شود و كدام 

مسكوت بماند و به محاق فراموشي برود. 
  مثبت ها را هم منفي مي بينيم

چند سال پيش در خبر كوتاهي كه بين همه خبرهاي 
منفي گم شده بود مثل يك كودك ضعيف كه دارد در 
يك هجوم عجيب زير دست و پا له مي شود خواندم كه 
يك مرد خيّ��ر در تهران، مجتمع آپارتم��ان خود را هر 
س��ال به صورت رايگان به تازه عروس و دامادها اجاره 
مي دهد. من اين خبر را از زير دست و پاي چندين خبر 
منفي بيرون كشيدم. يك مش��كلي كه ما اهالي رسانه 
و مخاطبان رس��انه با آن مواجه هس��تيم اين است كه 
آن قدر در معرض خبرهاي بد قرار گرفته ايم كه ديدمان 
به خبرهاي مثبت هم منفي اس��ت، مث��لًا وقتي جايي 
مي خوانيم يا مي ش��نويم و مي بينيم كه يك فرد خيّر، 
كار فوق العاده اي در نقطه اي انجام داده بلافاصله موضع 
مي گيريم و مي گوييم ساختگي است، دروغ است، امكان 
ندارد، لابد مي خواهد در يك جاي��ي دزدي كند و اين 
كارها مقدمه اختلاس است. مي خواهد نماينده مجلس 
شود. چرا ما اينها را مي گوييم؟ علت اين است كه وقتي 
فضاي ذهني ما عموماً با خبرهاي منفي اشغال مي شود، 
يك خبر مثبت براي اينكه راهش را به س��مت شما باز 
كند بايد با ده ها و صدها خبر منفي دربيفتد و آنها را به 
اين سو و آن س��و هل بدهد تا به شما برسد. تصور كنيد 
كودكي را كه سعي مي كند چنين كاري را انجام بدهد، 
چقدر انرژي او براي رسيدن به شما تحليل خواهد رفت و 
چه بسا اصلًا نتواند اين جمعيت را بشكافد و رخنه اي در 
آن پديد آورد و به شما برسد. خبرهاي خوب هم، چنين 
وضعي دارند و چه بس��ا اينكه ما اين خبره��ا را دروغ و 
ساختگي و شعبده بازي تصور مي كنيم و نگاه بدبينانه اي 
به آنها داريم به خاطر آن است كه ذهن ما عموماً با ملات 
و مصالح خبرهاي بد چيده شده، پرورش يافته و تربيت 
شده است، بنابراين مثل دستگاه گوارشي كه به غذاي 
جديد عادت ندارد آن را پ��س مي زند و نمي تواند هضم 

و جذبش كند. 
اما آن روز من توانس��تم به آن چيرگي خبرهاي منفي 
غلبه كنم، پرس وجو كردم و س��رانجام توانستم نشاني 
و تلفن آن مرد خيّر را پيدا كنم. ب��ا اينكه او در مجامع 
معتبري حضور يافته بود و تلويزيون هم پيش تر با چنين 
فردي مصاحبه گرفت��ه بود اما مي خواس��تم از نزديك 
ببينمش، بنابراين به يك مصاحبه تلفني و از دور اكتفا 
نكردم و بلند شدم رفتم جنوب تهران، او را پيدا كردم و 
با اطرافيان و همسايه ها و آدم هاي دور و برش مصاحبه 
كردم و ديدم نه، اين موضوع واقعيت دارد و او هر سال 
به 15 عروس و دامادي كه شرايط لازم را در اين زمينه 
داشته باش��ند با قرعه كشي كه در مس��جد محله انجام 
مي دهد يك سال سكونت رايگان در يك آپارتمان خوب 
را اهدا مي كند. از اين خبر گزارش��ي تهيه كردم كه در 
روزنامه منتشر شد و چه بس��ا حال بسياري از آدم ها را 
خوب كرد و چرا حال ما را خوب نكند، چون به واسطه 
اين خبرهاست كه ما به آينده خودمان، به آينده جهان و 
به آينده انسان اميدوار مي شويم و مي بينيم نه اين طور 

نيست كه انسان فقط قوه خودخواهي داشته باشد.
 انس��ان همچنان كه مي تواند منافع خود را رصد كند 
مي تواند به فكر منافع ديگران هم باش��د. همچنان كه 
انس��ان مي تواند خودبين باش��د مي تواند ديگربين هم 
باشد. انسان همان طور كه مي تواند دست نيازمندي را 
رد كند مي تواند دست گيري كند، همچنان كه مي تواند 
سنگدل باش��د مي تواند دل رحم هم باش��د اما موضوع 
اين است كه ما كم تر درباره روشنايي هاي وجود انسان 
سرمايه گذاري و اين سرمايه  گذاري ها را تبديل به خبر و 
محتواي رسانه اي مي كنيم چون طبق قاعده اي نوشته 
و نانوشته، خبر يعني چالش، يعني زخم و قتل و چالش، 
يعني قطاري كه به ايستگاه نمي رس��د اما پرسش اين 
اس��ت كه آيا همين قاعده و قواعدي از اين دست حال 

جهان ما را خراب نكرده است؟

اگر دقت كنيم مي بينيم ك��ه رخدادهاي اين 
دنيا متصل به هم هستند، مثل بازي دومينو 
كه قطع��ه اي روي قطعه ديگ��ري مي افتد و 
آن را واژگ��ون مي كند. حالا ش��ما صورت ها 
و حالات چه��ره و حرف ه��اي ما را ب��ه جاي  
آن قطعه ه��ا بگذاريد. وقتي كس��ي قيافه اي 
غمگين و شكسته دارد و در محل كار حضور 
يافته، همكار يا همكاران او هم كه حتي شايد 
چندان نسبت دوستي عميقي هم با او نداشته 
باش��ند قطعاً متأثر مي ش��وند و اين قيافه ها و 
اين حالت هاي گرفته در روحيه آنها هم تأثير 
مي گذارد و روز يا بخش��ي از روز آنها را خراب 
مي كند. مثل اين مي ماند كه ش��ما اول صبح 
با حالتي بش��اش آمده ايد و نشسته ايد پشت 
ميزتان و نفر روبه رويي شما همكاري است كه 
از همان اول صبح دارد ريز ريز پش��ت ميزش 
گريه مي كند. آيا شما مي توانيد همين طور به 
آن حالت بشاش ادامه بدهيد؟ قطعاً حالت او 
روي شما هم تأثير خواهد گذاشت و همين تأثر 
شما در روز و كار شما هم اثرگذار خواهد بود. 

حال به همان همكار خانم فكر كنيد كه قلب 
بزرگ و گش��وده اي دارد. ايمان محكمي دارد 
و توكل او به خداس��ت. مي دان��د و يقين دارد 
كه خداوند او را رها نخواهد كرد مثل آن بيان 
زيباي مرحوم دولابي كه جايي گفته بودند شما 

اگر بدهكار باشيد يا شخص بسيار ثروتمندي 
به شما بگويد من پشت تو هستم و نگران نباش 
چطور دلت آرام مي گيرد و با اينكه هنوز پولي 
دستت نرسيده اما به واس��طه آن قول و وعده 
آن فرد ثروتمند دلت ق��رار مي گيرد، حالا به 
اين فكر كن ك��ه خداوند متعال ب��ه تو گفته 
است: »ألَيَسَ الَلّهُ بكِافٍ عَبْدَهُ / آيا خداوند براي 

بنده اش كفايت نمي كند؟«
حالا به اين فكر كنيد كه كس��ي به اين درجه 
از ايمان و اعتقاد رسيده اس��ت و مي داند كه 
خداوند براي او كافي اس��ت و خداوند بهترين 
وكيل و پشتيبان اوس��ت، بنابراين در شدايد 
روزگار خ��ود را نمي ب��ازد و آن حال��ت چهره 
بشاش را از دست نمي دهد و اگر غم و اندوهي 
ه��م در قلب او مس��تقر باش��د از جنس غم و 
اندوه هاي رايج ما نيس��ت، بلكه سطح غم ها و 
دردهاي او هم با آن بركشيدگي كه در روحش 
به وجود مي آيد بالا مي رود. اين چنين آدمي 
هر جا برود و هر جا كه بنشيند و برخيزد، مصدر 
خبرهاي خوب است. چشم و گوش و دهان و 
دس��ت و پاي اين آدم مصدر خبرهاي خوب 
است، يعني راه مي رود و خبر خوب مي سازد 
چون از كسي دس��تگيري مي كند و گرهي را 
مي گشايد و غمي را برطرف مي كند، از طرف 
ديگر حتي اگر در معرض ابتلائات دنيايي قرار 
بگيرد و اندوهي بر او وارد شود به خاطر اينكه 
صبر زيادي دارد و صبر را به مثابه يك مفتاح 
و كليد مي داند، به جزع و ف��زع رو نمي آورد و 
بي تابي نمي كند و مدام مص��در خبرهاي بد 
نمي شود كه هر جا رفت و هر جا كه نشست و 
بلند شد مدام ناله كند و بي تابي كند و غم را بر 
قلب و چهره ديگران پمپاژ كند. اشكال بزرگ ما 
آدم ها اين است كه باورهاي شكننده و ضعيفي 
داريم، بنابراين وقتي در معرض پيشامدي قرار 
مي گيريم تصور مي كنيم كه دنيا به آخر رسيده 
است و خانه خراب ش��ده ايم. اشكال ما آدم ها 

اين است كه نمي بينيم كه هزاران و ميليون ها 
آدم در ش��رايطي به مراتب بدتر از ما زندگي 
مي كنند، در حالي كه آنها هم انسان هستند و 
از شأن انساني برخوردارند و اين تبختر و نخوت 
است كه كار ما را خراب مي كند بنابراين تصور 
مي كنيم كه به ما ظلم شده است. گمان ما بر 
اين است كه دنيا بلد نيست با شخص شخيص 
ما چطور رفتار كند. گم��ان مي كنيم از دماغ 
فيل افتاده ايم و دنيا باي��د در رفتارهاي خود 
با ما تجديدنظر اساس��ي كند و وقتي هم كه 
مي بينيم نه انگار كه دنيا راه خود را مي رود و به 
امر و نهي هاي ما چندان اعتنا نمي كند دچار 
سرخوردگي و مچاله شدگي و غم و اندوه فراوان 
مي شويم و از  آن جايي كه وسعت نظر و قلب 
وسيع هم در اختيار نداريم راهي نمي ماند جز 
تقسيم اين همه اندوه و ناله و نگراني و پرخاش 
با ديگران و اين است كه تركش هاي اين ضعف 
فكري و قلبي به مادر و پدر، خانواده و دوستان 
و همكاران ما هم مي رسد و آنها هم درگير آن 
غم ها و ناله هاي ما مي شوند و خبرها به گوش 
آنها هم مي رسد. سخن بر سر اين است كه ما 
هر اندازه كه بتوانيم از درون رش��د كنيم و به 
معرفت بالاتري در زندگي برس��يم در واقع از 
ميزان خبرسازي هاي بد ما كاسته خواهد شد. 
واقعيت آن اس��ت كه ما در كن��ار هم زندگي 

مي كنيم و سرنوشت همه ما به هم گره خورده 
اس��ت. هر تصميم كوچك و ب��زرگ من براي 
زندگي ام به نوعي در سرنوش��ت ديگران هم 
مؤثر است. وقتي من به جاي اينكه زمانم را هدر 
دهم مي نشينم و يك مطلب خوب مي نويسم، 
انرژي آن مطلب خوب درس��ت است كه اول 
از همه به خود من مي رس��د اما چه بسا همان 
مطلب بخشي از روز ديگران را هم مي سازد و 
اين خبر خوب و آن بشارتي كه در آن مطلب 
وجود دارد و انگيزه اي كه براي تغيير به ديگران 
مي دهد دست به دس��ت مي چرخد و زندگي 
ديگران را هم تحت تأثير قرار مي دهد، در حالي 
كه اگر من زمانم را خوب مديريت نكنم و ارزش 
خودم را ندانم آن مطلب هم نوشته نخواهد شد 
و آن انرژي خوب هم دست به دست به مثابه 

يك خبر خوب نخواهد چرخيد.

  محمد مهر
بيان نوراني اي از امام علي )ع( وجود دارد كه مي فرمايد: »المؤمن بشره في وجهه و حزنه 
في قلبه.« من با اين عبارت، به قول جوان ها خيلي حال مي كنم. برايم بسيار پرمعناست. 
توصيف زيبايي از ايمان و مؤمن دارد:  »مؤمن كس�ي است كه حزن و اندوهش در قلب 
اوست و شادي اش در چهره اش پيداست.« تفسيري كه از اين بيان نوراني اميرالمؤمنين 
دارم اين اس�ت كه مؤمن كانون خبرهاي خوب براي ديگران است و خبرسازي هاي بد 
نمي كند. مثلًا از يك آدم معمول اگر بپرسي حالت چطور است؟ گاه مي گردد و مي بيند 
اگر ته مانده اي از غم و غصه يا بيماري يا گرفتاري را در جايي دارد آن را براي تو بازگو كند 
اما مؤمن چطور؟ مؤمن درباره ناگواري ها نم پس نمي دهد چون قلبش وسيع و دريايي 
است، مي تواند همه آن چيزي كه براي من و تو حكم غصه و حزن را دارد در قلب خود نگه 
دارد و در عوض چهره گشاده و بشاشي دارد كه اصلًا ديدنش يعني خبر خوب. مثل اين 
است كه وقتي ما همان اول صبح چهره و سيماي گشاده همكارمان را مي بينيم مي گوييم 
چه ش�ده؟ كبكت خروس مي خونه؟ گنجي، چيزي پيدا كردي؟ و برعكس وقتي چهره 
گرفته همكارمان را مي بينيم مي گوييم چه شده؟ كشتي هات غرق شده؟ اين به خاطر 
آن است كه چهره و سيماي انسان خود حالتي از يك خبر است و به تعبير شاعر: »رنگ 
رخساره خبر مي دهد از سِرّ درون.« چهره انسان خود به تنهايي خبر است، وقتي همسر 
يا فرزند انس�ان چهره آدم را مي بيند اگر چهره پدر و همسر خانواده بشاش ديده شود 
آنها هم خرسند و خوشحال و راضي مي شوند و اگر برعكس باشد آنها هم دچار اضطراب 
و نگراني خواهند شد كه چه شده است؟ بيرون چه خبري بوده؟ آيا دعوا و نزاعي رخ داده 

است؟ و همين طور اين سلسله ادامه خواهد يافت. 

بسط كلامي از خدا و حديثي از مولا
مؤمن مصدر خبرهاي خوب است

نگاه

انسان همچنان كه مي تواند منافع خود را 
رصد كند مي تواند به فكر منافع ديگران 
هم باش�د. همچنان كه انسان مي تواند 
خودبين باش�د مي توان�د ديگربين هم 
باشد. انسان همان طور كه مي تواند دست 
نيازمندي را رد كند مي تواند دست گيري 
كند، همچنان كه مي تواند سنگدل باشد 
مي تواند دل رحم هم باشد اما موضوع اين 
اس�ت كه ما كم تر درباره روشنايي هاي 
و  س�رمايه گذاري  انس�ان  وج�ود 
اي�ن س�رمايه  گذاري ها را تبدي�ل ب�ه 
خب�ر و محت�واي رس�انه اي مي كني�م

سرمايه گذارِ خبرهاي خوب باشيم
حال جهان ما خراب است چون بيشترين سرمايه گذاري ها روي خبرهاي منفي است

وقتي كسي قيافه اي غمگين و شكسته 
دارد و در محل كار حضور يافته، همكار 
يا همكاران او هم كه حتي شايد چندان 
نسبت دوستي عميقي هم با او نداشته 
باشند قطعاً متأثر مي شوند و اين قيافه ها 
و اين حالت هاي گرفته در روحيه آنها 
هم تأثير مي گذارد و روز يا بخش�ي از 
روز آنها را خراب مي كند. نفر روبه رويي 
ش�ما همكاري اس�ت كه از همان اول 
صبح دارد ريز ريز پش�ت ميزش گريه 
مي كند. قطع�اً حالت او روي ش�ما هم 
تأثير خواهد گذاشت و همين تأثر شما 
در روز و كار شما هم اثرگذار خواهد بود


